

SOUL PART - 2 The Biblical Contradictions

သးသမူ - ၂

တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ထီသဒါလိာ်အသးလာလံာ်စီဆ့အပူၤ

လံာ်စီဆ့အတၢ်ပာ်ဖျါဘၣ်ဘးဒီး, သးသမူ (Soul) ဒီးအသး (Spirit) အဂ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ် ပချုသ့ၣ်ညါဝံၤဒီး, ပကဃု သ့ၣ်ညါအါထီၣ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်ဘးဒီးသးသမူလာအိၣ်ဒီးတၢ်သံအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆ့အဆာဖိသ့ၣ်တဖၣ်, တဆာဒီးတ ဆာတလီၤပလိာ်လီၤက့ၤအသးအယိ ပတၢ်ဆိကမိၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဘၣ်ဘးဒီးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အဂ့ၢ်အယိ, ပကချု သ့ၣ်ညါအီၤဒ်, “တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ထီသဒါလိာ်အသးလာ လံာ်စီဆ့အပူၤ” အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

အဆိကတၢ်ပကဃုသ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ဘးဒီး, ပုၤလာအသံတၢ်တဂၤအသးသမူအိၣ်ထီၣ်က့ၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပုၤတနီၤနီၤကဟံးန့ၢ် အခီပညီအဂီၢ်န့ၣ် လံာ်စီဆ့အဆာဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ်သ့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်စီဆ့အဆာဖိဒ်အဖိလၢာ်အသိးလီၤ.

(၁) ၁၅မူအုလး ၂၈:၇-၁၉

လံာ်စီဆ့အတၢ်ပာ်ဖျါမ့ၢ်ဒ် ပုၤအံၣ်စရုလးအစီပၤ စီစီလူးစံးဘၣ်အခုအပူၤ, ဃုန့ၢ်အီၤလာ ပိာ်မုၢ်လာ အအိၣ်ဒီးပုၤသံအကလာတဂၤဒ်သိး, အကတၢ်ပိာ်တၢ်ဒီးစီရုမူအုလးလာအသံတၢ်ဝဲတဂၤလီၤ. ပိာ်မုၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် အိၣ်ဖဲန့ၣ်ဒီးအပူၤတဂၤလီၤ. ဘၣ်ဘးဒီးစီပၤစီစီလူးလဲၤဃုပိာ်မုၢ်လာအအိၣ်ဒီးပုၤသံကလာတဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, ၁၅မူအုလး ၂၈:၈ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးစီစီလူးမၤလိာ်ဆီအသး, ဒီးသိးတၢ်အကူအသိးအဂၤ, ဒီးလဲၤဝဲ, ဒီးပုၤခံၣ်လဲၤဝဲဒီးအီၤ, ဒီးဟဲဝဲဆူပိာ်မုၢ်အအိၣ်လာမုၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးစံးဝဲဒ်, ဖးန့ၢ်ယၤလာပုၤသံအကလာ, ဒီးဒုးဟဲထီၣ်လာယကီၢ်လာပုၤတဂၤလာယကစံးဘၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. စီစီလူးမၤလိာ်ဆီအသးဒီးလဲၤဝဲလီၤ. ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ် တၢ်လာစီစီလူးတဂၤအက့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤဆီဝဲလာ ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျါန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ၁၅မူအုလး ၁၀:၂၃ န့ၣ်လီၤ. ပကလဲၤကဒီးဆူ ၁၅မူအုလး ၂၈:၉ န့ၣ်တက့ၢ်.

“ဒီးပိာ်မုၢ်န့ၣ် စံးဘၣ်အီၤ, ကွၢ်ကွၢ်, တၢ်လာစီစီလူးမၤတၢ်လံာ်န့ၣ် နသ့ၣ်ညါလာ အဒိၣ်တံာ်ကွၢ်ပုၤလာအအိၣ်ဒီးပုၤသံအကလာ, ဒီးပုၤမဲာ်ထံၣ်ဝဲတဖၣ်လာ ထံၣ်ကီၢ်မိၤအပူၤလီၤ. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး နပာ်ပျံၤသကွီၤလာယသးသမူအဂီၢ်ဒ်သိးယကသံန့ၣ်မ့ၢ်အဘၣ်မနုၤလဲၣ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဘးဒီးတၢ်နီၤဒီးပိာ်မုၢ်လာအအိၣ်ဒီးပုၤသံအကလာတဖၣ် ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအဝဲသ့ၣ်လာ စီပၤစီစီလူးအယိ, အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးဒိၣ်မးလီၤ. ဘၣ်မနုၤစီစီလူးထူးထီၣ်အကလုာ်ဘၣ်ဘးဒီးတၢ်ဒ်အံၤလဲၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ၅မိၤ၅၅ ၁၈:၁၀-၁၂ န့ၣ်လီၤ.

“ပုၤလာအမာဖိခွါဂုၤ, အဖိမုၢ်ဂုၤ, ဒီကံာ်မုၢ်အုမုၢ်ဂုၤ, ပုၤဖးတၢ်ဖိမုၢ်ဂုၤ, ပုၤလာအဒုၣ်တၢ်ဆာကတီၢ်မုၢ်ဂုၤ, ပုၤလာအဟီၣ်တၢ်လိာ်တၢ်မုၢ်ဂုၤ, ပုၤမၤကဒါပမဲာ်မုၢ်ဂုၤ, ပုၤသ့တၢ်အုတၢ်သမူတၢ်မုၢ်ဂုၤ, ပုၤမၤန့ၢ်ပုၤသံကလာမုၢ်ဂုၤ, တဘၣ်အိၣ်လာသ့ကျါဘၣ်.”

“အဂ္ဂါဒ်အံ၊ ကယံပုလုလောအမတတ်တဖန်န့ၣ် မှ်ယွၤအတံသးဘဉ်အာလီၤ. ဒီးယွၤနကစာ်ဟီ ထီၣ်ကွံၣ်အီၤလၢနမဲၣ်ညါလၢတံသးဘဉ်အာန့ၣ်တဖန်အကျါလီၤ.”

မှ်ဝဲလီၤ. ဒ်လံာ်စီဆုံအတံဟံဖျါအသိး တံသ့ၣ်တဖန်န့ၣ် ကစာ်ယွၤသးဘဉ်အာအဝဲသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လီၤ. လၢတံန့ၣ်အဃိစီၤပၤစီၤစီၤလူးအကစာ်ဒ်ဝဲထူးထီၣ်အကလုာ်ဒီးထီၣ်ဒါတံသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်စီၤပၤစီၤစီၤလူးအသးသမူကဲထီၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **၁၅၅၂အုလး ၁၆:၁၄** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယွၤအသးဟးထီၣ်ကွံၣ်လၢစီၤစီၤလူးအလီၤဒီးသးအာတမံၤလၢယွၤန့ၣ်မၤကီၢ်မၤဂီၤအီၤ လီၤ.

မှ်ဝဲလီၤ. ကစာ်ယွၤမၤ စီၤစီၤလူးလၢအကမၤဟးဂီၤပုၤ ဧမၤလူးဖိသ့ၣ်တဖန်ခဲလၢာ်ဘဉ်ဆဉ်, စီၤစီၤလူးတဒိ က န့ၣ်ကစာ်ယွၤအကလုာ်အဃိ, ကစာ်ယွၤကတိၤတံဆူ စီၤ၅၅၂အုလးအအိၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ **၁၅၅၂အုလး ၁၅:၁၀-၁၁** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယွၤအကလုာ်ကထါအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒီး စီၤ၅၅၂အုလးဒီးစံးဝဲဒဉ်, မှ်ယဟံစီၤစီၤလူးလၢစီၤပၤဒီး, ယဟီၤယံ လီၤကုၤယသးလီၤ. အဂ္ဂါဒ်အံ, လၢတံပိာ်ယခံန့ၣ် ဃဉ်ကဒါကုၤအသးလံ, ဒီးတတီၢ်န့ၣ်ဘဉ် ယတံမၤလိာ်ဘဉ်, ဒီးစီၤ၅၅၂အုလးအသးတမုာ်ဘဉ်, ဒီးကိးထီၣ်ယွၤသီတနုၤကျါလီၤ.”

စီၤစီၤလူးအတံဒိကန့ၣ်တံလၢကစာ်ယွၤအိၣ်, တအိၣ်လၢဘဉ်အဃိ ဝဲၣ်၅၅၂အုလး အကစာ်ဒ်ဝဲတဒီးထံၣ် လၢအသးလၢအီၤဘဉ်.

၁၅၅၂အုလး ၁၅:၁၅ ဒီးစီၤ၅၅၂အုလးတဟံထံၣ်လၢဘဉ် စီၤစီၤလူးတုၤလီၤလၢမုာ်တနုၤလၢ အသံ န့ၣ်လီၤ.

လၢတံန့ၣ်အဃိ စီၤပၤစီၤစီၤလူးထံၣ်ဘဉ်ကစာ်ယွၤအသးဟးထီၣ်ကွံၣ်လၢအလီၤန့ၣ်လီၤ.

စီၤစီၤလူးအတံအိၣ်မူဘဉ်တံဆိတလဲကွံၣ်အီၤအဂ္ဂါန့ၣ်, မှ်ဒဉ်လၢကစာ်ယွၤအသးအဃိန့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ် ဖဲ **၂တံမသး ၁:၇** န့ၣ်လီၤ.

“အဂ္ဂါဒ်အံ,ယွၤဟ့ၣ်လီၤပုၤလၢပသးသ့ၣ်တမုာ်ဘဉ်,မှ်ပသးဘဉ်ဃး ဒီးတံစိတံကမီၤ, ဒီး တံအိၣ်တံကွံ, ဒီးတံသ့ၣ်ကံသးကျါလီၤ.”

မှ်ဝဲလီၤ. ဖဲကစာ်ယွၤအသးဟးထီၣ်ကွံၣ်လၢ စီၤစီၤလူးအပူၤအဃိ အဝဲအတံန့ၣ်န့ၣ်ဒ်သိးဒဉ်ပုၤပတီၢ်မုာ် တကအသိးလီၤ. စီၤစီၤလူးအတံန့ၣ်စ့ၤလီၤအဃိ, ဘဉ်သန့ၤလီၤအသးဆူပိာ်မုာ်လၢအအိၣ်ဒီးပုၤသံအကလၢတက အအိၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ **၁၅၅၂အုလး ၂၈:၁၀,၁၁** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးစီၤစီၤလူးဆိၣ်တံဒီးအီၤလၢယွၤအမဲၣ်ညါ, ဒီးစံးဝဲဒဉ်, ယွၤမူဝဲ, ဒီးတံဒဲးဘးတဘဉ်ဘဉ်နုၤ လၢတံအံအဃိနီတမံၤဘဉ်.”

“ဒီးပိာ်မုာ်န့ၣ်စံးဝဲဒဉ်, ယဘဉ်ဒုးဟံထီၣ်လၢနကီၢ်လၢမတၢတကလဲၣ်. ဒီးစံးဝဲဒဉ်, ဒုးဟံထီၣ် လၢ ယကီၢ်လၢစီၤ၅၅၂အုလးတက့ၢ်.”

စီၤစီၤလူးစံးတံဒ်အဖိခိၣ်အသိးဝံဒီး, တံကမၤအသးဒ်လဲၣ်န့ၣ်, ပကလဲၣ်ကဒီးဆူ **၁၅၅၂အုလး ၂၈:၁၂** န့ၣ်တက့ၢ်.

“ဒီးတုၤပိာ်မုာ်န့ၣ်ထံၣ်စီၤ၅၅၂အုလးဒီး ကိးပသ့ထီၣ်လၢ အကလုာ်ဖးဒိၣ်, ဒီးပိာ်မုာ်န့ၣ် ကတိၤ တံဒီးစီၤစီၤလူးဒီးစံးဝဲဒဉ်, နလီၤန့ၣ်ယမုာ်အဘဉ်မနုၤလဲၣ်. အဂ္ဂါဒ်အံ, နမုာ်စီၤစီၤလူးလီၤ.”

ပိတ်မုန်နှင့်မှီထွက်ဘက်စီရုမူအလေးဒီးဖူးဘက်အသးဒီးကိးပသူထီၣ်ဒီးစံးဝဲလၢန့ၣ်တမ့ၢ်စီစီလူးဘၣ်
ဒါ. ဘၣ်မနုၤနလီၤယလဲၣ်. တၢ်တဖၣ်န့ၣ်ဝံၤဒီး, တၢ်ကမၤအသးဒ်လဲၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၁၅မူအလေး ၂၈:၁၃,
၁၄** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးစီပၤစံးဘၣ်အီၤ, ပျံၤတၢ်တဂ့ၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, နထံၣ်ဘၣ်မနုၤတမံၤလဲၣ်. ပိတ်မုန်န့ၣ်စံးဘၣ်
စီစီလူး, ယထံၣ်ကစၢ်ဟဲထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်လၢလီၤ.”**

**“ဒီးစံးဘၣ်အီၤ, အက့ၢ်အဂီၢ်မၤသးဒ်လဲၣ်, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ပုၤသးပုၢ်တဂၤဟဲထီၣ်လူးဘၢအသးလၢ
ယၣ်တဘျီလီၤ. ဒီးစီစီလူးသ့ၣ်ညါဝဲလၢအမ့ၢ်စီရုမူအလေး, ဒီးဆူးလီၤအခိၣ်ဆူ ဟီၣ်ခိၣ်, ဒီးတီၤလီၤ
ကဒံၣ်ကျိၣ်လီၤ.”**

ဒ်သိးစီရုမူအလေးကိးစီစီလူးအမံၤအဃိပိတ်မုန်န့ၣ်သ့ၣ်ညါဝဲလၢပုၤဟဲဆူအခိၣ်န့ၣ်မှီဒ်စီစီလူး အ
သိး, ပိတ်မုန်စံးဝဲလၢ, ပုၤသးပုၢ်တဂၤဟဲထီၣ်လူးဘၢအသးဒီးယၣ်တဘျီန့ၣ်အဃိ, စီစီလူးစ့ၢ်ကိးသ့ၣ်ညါဝဲလၢ
ပုၤတဂၤအံၤကမ့ၢ်ဒ်စီရုမူအလေးန့ၣ်ဒီးအဝဲတီၤလီၤကဒံၣ်ကျိၣ်လီၤအသးလီၤ.

တၢ်လၢ, ပုၤတဂၤလၢလူးဘၢအသးဒီးယၣ်တဘျီန့ၣ်ဖဲအခူအခါဖန့ၣ်အခါ, မ့ၢ်ဒ်ဝံၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပ
နီၣ်တခါလီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၂စီပၤ ၂:၁၃** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးထာထီၣ် စီအလံၤယၤ အယၣ်လၢအလီၤတံၢ်လၢအလီၤ” ကလဲၤကဒီးဆူ **၁၅မူအလေး ၂၈:
၁၅** န့ၣ်တက့ၢ်.

**“ဒီးစီရုမူအလေး စံးဘၣ်စီစီလူး, နမၤကိၢ်မၤဂီၢ်ယၤဒ်သိးနကဒူးဟဲထီၣ်ယၤအံၤမ့ၢ်အဘၣ်
မနုၤလဲၣ်. စီစီ လူးစံးဆာဝဲဒၣ်, ယဘၣ်တၢ်ကိၢ်တၢ်ဂီၢ်ဒ်မးလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤဖလုၤရသးဖိဒူး
တၢ်ဒီးယၤ, ဒီးယွၤလဲၤသဒၣ်လံၤ ယၤလံၤ. ဒီးလၢဝံၤတဖၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, လၢတၢ်မံၤမိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, တစံးဆၢလၢဘၣ်
ယၤဘၣ်. ဒီးယကိးထီၣ်လံၤနဒ်သိးယဘၣ်မၤ ဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ် နကဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါယၤလီၤ.”**

တၢ်န့ၣ်တဖၣ်ဝံၤဒီး, စီရုမူအလေးကတီၢ်တၢ်ဆူစီပၤစီစီလူးခိဖျိပိတ်မုန်တဂၤအံၤအထးခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီး
စံးဝဲဒၣ်, တၢ်လၢနတဒိကန့ၣ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤအကလုၢ်ကထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. စီစီလူးဃုကညးတၢ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်အဝဲဒူး
တၢ်ဒီးပုၤဖလုၤရသးအဂီၢ်န့ၣ်ဃုတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးလၢတၢ်ဃုကညးအပူၤလီၤ. စီရုမူအလေးအတၢ်စံးဆၢန့ၣ်
ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၁၅မူအလေး ၂၈:၁၀,၁၉** န့ၣ်လီၤ.

**“မ့ၢ်နတဒိကန့ၣ်ဘၣ်ယွၤအကလုၢ်ကထီၣ်, ဒီးတမၤဘၣ်ဖဲအသးထီၣ်ဆူၣ်လၢ မေၤလူးအလီၤ
ဘၣ်ဒီး, ယွၤ မၤနုၤလၢတၢ်အံၤလၢမ့ၢ်တနံၤအံၤလီၤ. ဒီးယွၤကဟ့ၣ်လီၤကွံၢ်အံၣ်စရုလးဒီး နုၤလၢ ပုၤဖလု
ရသးဖိအစုပူၤဒီးခဲဂီၤ ကိၢ်န့ၣ်နဲဒၣ်ဒီးနဖိခွါတဖၣ်ကအိၣ်ဒီးယၤလီၤ. ယွၤကဟ့ၣ်လီၤကွံၢ်အံၣ်စရုလး
အပုၤသူးမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးလၢပုၤဖလုရသး ဖိအစုပူၤလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢစီရုမူအလေးစံးဝဲ **“ခဲဂီၤကိၢ်န့ၣ်နဲဒၣ်ဒီးနဖိခွါသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ဒီးယၤ, “ဒ်ပစံး
တၢ်အသိးကအိၣ်လၢ တၢ်သံအပူၤန့ၣ်လီၤ.”** န့ၣ်မှီဒ် စီစီလူးအဂီၢ်လၢတၢ်စံးဆၢပာ်လၢဝံၤအကျိၣ်လီၤ.

တၢ်စံးပာ်တမံၤအံၤမ့ၢ်အလၢထီၣ်ပွဲထီၣ်ဝဲကစီဒါ. အဝဲသ့ၣ်ဒူးတၢ်ဒီးပုၤဖလုရသးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်
ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၁၅မူအလေး ၃၁:၁-၃** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးပုၤဖလုၤရသးဖိဒုးတၢ်ဒီးအံၣ်စရလး၊ ဒီးအံၣ်စရလးအပုၤကညီဃာ်လာ ပုၤဖလုၤရသးဖိအမဲာ်ညါ၊ ဒီးလီၤဟံၣ်သံလၢကစၢ်ကံးလဘိအလီၤလီၤ.”

“ဒီးပုၤဖလုၤရသးဖိလူၤသပုၤဖိစီၤလူၤဒီးအဖိခွါတဖၣ်၊ ဒီးပုၤဖလုၤရသးဖိမၤသံစီၤလူၤအဖိခွါစီၤဟံၣ်န့ၣ်သ့ၣ်၊ ဒီးစီၤအဘၢ်နဒၢ်၊ ဒီးစီၤမးလကံၤဂ့ၤလီၤ.”

“ဒီးတၢ်ဒုးသုးန့ၣ်၊ ကဲထီၣ်တၢ်ကိလၢစီၤလူၤအဂီၢ်၊ ဒီးပုၤခးတၢ်ဖိခးဘၣ်အီၤ၊ ဒီးဘၣ်တၢ်ဆဲးအီၤလာပုၤခးတၢ်ဖိနးမးလီၤ.”

ဖဲတယုၣ်တဖၣ်အခါ၊ စီၤလူၤ ဒုးတၢ်ဒီးပုၤဖလုၤရသးဒီးဂ့ၢ်အခါ၊ စီၤပၤဒီးအဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၢ်အီၤခဲလၢာ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်မၤအသးဒ်သိး၊ တၢ်ကတိၤတၢ်လၢာ်ကိၣ်န့ၣ်လၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်လံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် တၢ်ဆိကမိၣ်တၢ်ကအိၣ်တဆဲးတက့ၢ်လီၤ.

၂၅၅မူၤအ့ၤလး ၂၅၈-၁၀ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဒ်အံၣ်လီၤ.

“ဒီးစီၤလူၤအပုၤသုးမုၢ်ခိၣ် စီၤန့ၢ်အဖိခွါစီၤအဘၢ်န့ၢ် ဟံးန့ၢ်စီၤလူၤအဖိခွါစီၤအံၣ်ရုၤဘိၣ်ဂ့ၢ်၊ ဒီးဟဲစိာ်အီၤဆူမၤဃန့ၣ်လီၤ. ဒီးပာ်အီၤလာစီၤပၤလၢကံးလးအဖိခိၣ်၊ ဒီးလာပုၤအၤဂ့ၢ်ဖိအဖိခိၣ်၊ ဒီးလာဟံးစရလးအဖိခိၣ်၊ ဒီးလာအုဖရဲၣ်အဖိခိၣ် ဒီးလာ ဘၣ်ယၢမံၣ်အဖိခိၣ်၊ ဒီးလာအံၣ်စရလးခဲလၢာ် အဖိခိၣ်လီၤ.”

“ဒီးစီၤလူၤအဖိခွါစီၤအံၣ်ရုၤဘိၣ်ဂ့ၢ်လၢ အကဲသီအံၣ်စရလးအစီၤပၤန့ၣ် အသးပုၤအနံၣ်လွံၢ်ဆံ၊ ဒီးကဲစီၤပၤခဲန့ၣ်လီၤ. မုၢ်ယုၤဒၤအပုၤဟံၣ်ဖိပိာ်စီၤဒၤဝဲးအခဲလီၤ.”

စီၤလူၤအဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျါ ပုၤတဂၤန့ၣ် တသံဘၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ်မုၢ်ဒၣ် စီၤအံၣ်ရုၤဘိၣ်ဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲကဲဘၣ်စီၤပၤဝဲတယံာ်တလီၢ်န့ၣ်၊ ဘၣ်တၢ်မၤသံအီၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ၂၅၅မူၤအ့ၤလး ၄၈ န့ၣ်လီၤ. “ဒီးဟဲစိာ်စီၤအံၣ်ရုၤဘိၣ်ဂ့ၢ်အခိၣ်ဆူစီၤဒၤဝဲးအအိၣ်လၢဃုၤတြိၣ်အပူၤ,” လီၤ.

ကစၢ်ယုၤအဝဲလၢအမုၢ် စီၤရုၤမူၤအ့ၤလးအတၢ်ကတိၤလၢာ်ကိၣ်န့ၣ်လၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဒ်ထဲ ၉၀% - ၉၅% န့ၣ်ဧါ.

တဘၣ်မုၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးဘၣ်.

မုတမုၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးန့ၣ် တၢ်လၢစီၤရုၤမူၤအ့ၤလးတဂၤအံၣ်န့ၣ်ကမုၢ်မတၢ်တဂၤလဲၣ်.

ပုၤတဂၤအံၣ်န့ၣ်မုၢ်ဒ်၊ တၢ်လီၤတၢ်ဝုၤအဟံၣ်လၢအမုၢ်မုၢ်ကီၤလံာ်စၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲပာ်အသးသမ့ဒဲး၊ ဒ်သိးစီၤရုၤမူၤအ့ၤလးအကစၢ်ဒ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢမုၢ်ကီၤလံာ်စၢ်တၢ်န့ၣ် ဒ်သိးအတၢ်လီၤတၢ်ဝုၤလၢအမုၢ်တၢ်သံမုၢ်အဟဲဒီးတၢ်မူကအိၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ကရၢလီၤဝဲဒီးကဟံၣ်ကံာ်ပာ်ကျၢအီၤအဂီၢ်န့ၣ် အဝဲဘၣ်ပာ်အသးသမ့ဒဲးဒ်သိးပုၤသံတဂၤမူထီၣ်က့ၤန့ၣ်လီၤ. (၁မိၤရူ ၃း၄ - ဒီးဂုာ်န့ၣ်စံးဘၣ်ပိာ်မုၢ်၊ သုတသံဒီးသုတသံဘၣ်ဘၣ်လီၤ)

မုၢ်ကီၤလံာ်စၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်အဂ့ၢ်အကျါဘၣ်ဃးဒီးစီၤလူၤအသုးမုၢ်ဒီးပုၤဖလုၤရသးဖိအသုးမုၢ်ကဒုးလီၢ် အသးအဂ့ၢ်န့ၣ်ဒီး အဝဲပာ်အသးသမ့ဒဲးဒ်သိးစီၤရုၤမူၤအ့ၤလးဒီးစံးကတိၤတၢ်လၢာ်ကိၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၢအပူၤန့ၣ် စီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးဒုးတၢ်လၢအနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲလီၤ. အဝဲသ့ၣ်အဖိခွါတဖၣ်သနာ်က့ၤကအိၣ်ဝဲလၢအစုထွဲတခီလီၤ. စီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အဂ့ၢ်တၢ်ဒုးန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်သံဝဲသ့မုတမုၢ်ကမၤန့ၣ်တၢ်ဘၣ်ဒ်ဘၣ်ထံးအသိး၊ အဖိ ခွါသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးကဒ်န့ၣ်အသိးလီၤ.

လာတန်နှင့်အယ်မိုက်ကီလီလ်စတုဂ်စွာကီး၊ တာ်သုဂ်တဖုန်နုန်ဟ်ဝဲလာအသးကံ်ပူဒီးကဆိကမိဂ်တာ်အါ မးဒီးကတိလဆိတာ်ဘုဒီးဒီးတာ်လာအကမအသးသုဂ်တဖုန်နုန်လီၤ. ဘုန်ဆုန်မုာ်ကီလီလ်စတုဂ်အတာ်တယာ် တာ်နုန်တမုာ်လာထီဂ်ပွဲထီဂ် ၁၀၀% ဘုန်လီၤ.

လာတန်နှင့်အယ် အဝဲအတာ်လီတာ်ဂုဒီးအတာ်တယာ်တာ် အတာ်မးနုန် ဟးဂီဝဲလီၤ. ဟးဂီဘုန်ဆုန် အဝဲမဝဲဒ်အံၤထီဘိလီၤ. ဘုန်မနုၤအယ်လဲဂ်နုန် မုာ်ကီလီလ်စတုဂ်သူပုၤလာ, ပုၤထံဂ်တာ်လာညါခီ, တာ်ဝံတာ်နါ လာပုၤမးနုန်ပုၤသံအကလဒီးစံးကတိလာဘုဒီးခါဆုညါအဂုာ်သုဂ်တဖုန်နုန်, နုန်လာအကထိကထီပူနုန်လီၤ. အဝဲသုဂ်ဂုာ်ကျဲးစးမးကံၤမးကျဲၤအတာ်မးဒီးဒ်သိးကလီနုန်ပုၤအါဂုၤလာအတာ်မးအပူလီၤ.

တာ်လာမုာ်ကီလီလ်စတုဂ်နုန်ဟံးနုာ်ပုၤတဂၤအဂုာ်အကျိၤလာအလဲပူၤကွံာ်လံခါဝံဒီး ကွာ်တယာ်ဝဲဝံဒီး စံးကတိလာဘုဒီးဒီးတာ်ဂုာ်တာ်ကျိၤလာတာ်ကမအသးဒ်လဲဂ်နုန်အဂုာ်နုန်လီၤ. အဝဲသုဂ်အတာ်ကတိလာသုဂ်တ ဖုန်တဘုဒ်ဘုဂ်စွာကီးဘုဂ်. ဘုန်မးဒီးပုၤတဂၤအဂုာ်အကျိၤနုန် ပုၤသုဂ်ညါဒ်ထဲ ကစၢ်ယွၤတဂၤလီၤနုန်တမုာ်ဘု ဧါ.

လာတန်နှင့်အယ်, လာကျဲဒ်အံၤအပူနုန် စတုဂ်မးအသးသမ့ဒဲဒ်သိးစီၤရှုမူၤအုလးဒီးလီၤနုာ်စီၤစီလူးလီၤ. ဘုန်ဆုန်လံာ်စီဆုတခီတဟ်ဖျါဝဲဒ်နုန်ဘုဂ်. ဟ်ဖျါတာ်ဒ်သိးလံာ်စီဆုအတာ်ကွဲးလာအမုာ် **“အိဂ်ဖဲနုန် တဆံးတ ကုာ်, အိဂ် ဖဲအံၤတဆံးတကုာ်”** နုန်ဒီး ပဃုသုဂ်ညါတာ်သုဂ်တဖုန်လာကျဲဒ်အံၤလီၤ.

(၂) လံာ်မးသဲ ၁၇း၁-၃

“ဒီးယုနုၤအလီၤခဲနုန်ယုဂ်ရှုးဟံးနုာ်စီၤပုးတရူး, ဒီးစီၤယၤကိာ်, ဒီးအဒိပုာ်ဝဲာ်စီၤယိဟဟ်, ဒီးလဲၤ ဆုာ်ထီဂ်အါ ဆုတာ်တဒါ, လာကစၢ်ဖးထီတဖျါနုန်အလီၤလီၤ. ဒီးအကုာ်အဂီၤလဲလိာ်အသးလာ အဝဲ သုဂ်အမဲာ်ညါ, ဒီးအမဲာ်ကဲၤကပီၤဒ်မုာ်အသိးလီၤ. ဒီးကွာ်ကွာ်, စီၤမိၤရှုဒီးစီၤအုလဲယၤ အိဂ်ဖျါထီဂ်လာ အဝဲသုဂ်အမဲာ်ညါ, ဒီးကတိလာလိာ်အသး ဒီးယုဂ်ရှုးလီၤ. ”

လံာ်စီဆုအဆာဖိတဆာအံၤအဲဂ်ဒီးဟ်ဖျါကစၢ်ယုဂ်ရှုးအကုာ်အဂီၤလဲလိာ်သးအဂုာ်လီၤ. **“ဒီးကွာ်ကွာ်, စီၤမိၤရှု ဒီးစီၤအုလဲယၤ အိဂ်ဖျါထီဂ်လာအဝဲသုဂ်အမဲာ်ညါ, ဒီးကတိလာလိာ်အသးဒီးယုဂ်ရှုးလီၤ.”**

တာ်မးအသးတမံၤအံၤကမုာ်တာ်မနုၤလဲဂ်. ဒ်သိးပုၤအါဂုၤအတာ်နုန်အိဂ်လာ, ပုၤလာအသံတုာ်လာအမုာ် စီၤမိၤရှုဒီးစီၤအုလဲယၤတဖုန်အကလဟဲကုၤဒီးအိဂ်ဖျါထီဂ်အသးဖဲတာ်လီၤအဝဲနုန်မုာ်စွာကီးခါ.

မုာ်ဒ်နုန်အသိးနုန်, တာ်ဂုာ်တဖုန်တလီၤပလိာ်လီၤအသးဒီးလံာ်စီဆုအတာ်ကွဲးလာအမုာ်, သးသမုာ်သံ ဒီးမူထီဂ်ကုၤတသုလာဘုဒ်လီၤ. တချုးပလဲၤဆုတာ်စံးဆာအဂုာ်နုန်အဆိကတာ်ပကဆိကမိဂ်ကွာ်, တာ်လာစီၤပုး တရူး, စီၤယၤကိာ်, ဒီးစီၤယိဟဟ် တဖုန်သုဂ်ညါစီၤမိၤရှုဒီးစီၤအုလဲယၤဒ်လဲဂ်နုန်လီၤ. အဝဲသုဂ်တထံဂ်ဘုဝဲနီတ ဘျီတကးဘုဂ်, ခုခါဖဲနုန်ပုၤဒ်တာ်ဂီၤတအိဂ်ဒ်ဘုဒ်လီၤ. လာတန်နှင့်အယ် အဝဲသုဂ် သုဂ်ညါဝဲဒ်လဲဂ်နုန်, ပကထံဂ်ဘုဂ်ဖဲ လံာ်စီဆုအဆာဖိလာအမုာ်, **လံာ်မးသဲ၁၇း၃ “ဒီးကွာ်ကွာ်, စီၤမိၤရှုဒီးစီၤအုလဲယၤအိဂ်ဖျါ ထီဂ်လာ အဝဲသုဂ်အမဲာ်ညါ, ဒီးကတိလာလိာ်အသး ဒီးယုဂ်ရှုးလီၤ.”** နုန်လီၤ.

မုာ်ဝဲလီၤ. ဖဲအဝဲသုဂ်သာဂၤကတိလာလိာ်သးတာ်အခါ ကစၢ်ယုဂ်ရှုးဒီးအဝဲသုဂ်ကကီးလိာ်သးအမံၤတဂၤဒီး တဂၤနုန်လီၤ.

ဖဲန့ၣ်ခါပုၤတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးကနၢ်ဟူၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဃိ, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါဝဲလၢကျဲၣ်န့ၣ်အသိးလီၤ.

လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤပမ့ၢ်ဖးဘၣ်ဒီးပတၢ်ဆိကမိၣ်ကအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, သးသမူဖဲသံအခါ, မူထီၣ်က့ၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံတခါစံးဘၣ်ပုၤလၢ သးသမူမ့ၢ်သံဒီးတၢ်မူတအိၣ်လၢဘၣ်လီၤ. စီမံၤရွဲဒီးစီအ့ၤလံာ်ယၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်သံတ့ၢ်ဝဲဘၣ်ဆၣ်, ဘၣ်မနုၤအသးသမူန့ၣ်မူထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်ကမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်သံကွၢ်တမံၤလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်စံးဆၢအိၣ်ဖဲ, လံာ်မးသဲ ၁၇:၉ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးဟဲက့ၤလီၤလၢ ကစၢ်လီၤ အဖၢမ့ၢ်ဒီး, ယုၣ်ရှူးမၤလိာ်အိၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ပုၤကညီဖိခွါအံၤတချူးဂဲၤဆၢထၢန့ၣ်က့ၤဒဲးဘၣ်လၢ တၢ်သံဒီး, သုထံၣ်တၢ်လၢညါခီအံၤ, သုတစံးဘၣ်တဲဘၣ်ပုၤနီၤတဂၤတဂ့ၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤ အရ့ၣ်ဒိၣ်မးလီၤ. **“သုထံၣ်တၢ်လၢညါခီအံၤ, သုတစံးဘၣ်တဲဘၣ်ပုၤနီၤတဂၤတဂ့ၤ”** လၢတၢ်န့ၣ်အဃိတၢ်တမံၤအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခီလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခီအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးလၢလံာ်စီဆုံအဂ့ၤအဂၤတဖၣ်န့ၣ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. ပမ့ၢ်ဟ့ၣ်တၢ်အဒိအတဲာ်န့ၣ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ လံာ်လီၣ်ဖျါအပူၤတၢ်ထံၣ်လၢညါခီအဂ့ၢ်, စီပီလူးအတၢ်ထံၣ်လၢညါခီလၢအမ့ၢ်, ၂ကရံၣ်သူး ၁၂:၁-၄, ဒီးစီပုးတရူးအတၢ်ထံၣ်လၢညါခီလၢအမ့ၢ်, လံာ်မၤတၢ် ၁၀:၁၀-၁၆, န့ၣ်တကးဘၣ်အဂ့ၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၣ်လၢ လံာ်စီဆုံအပူၤအါမံၤအါတီၤလီၤ.

တၢ်လၢ, တၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခီန့ၣ် တမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အနီၢ်ကီၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဂီၤတခါလၢပထံၣ်အီၤသ့လီၤ. မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခီအိၣ်အါမံၤလီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢကွဲထံၣ်ဟူၣ်ကလံာ် (TV) အဃိ, ပထံၣ်ဘၣ်ပုၤလၢအသံတ့ၢ်ဝဲတဖၣ်, အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤကတိၤတၢ်, သ့ၣ်ဝံၣ်သးဆၢတၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်အီၤသ့လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် တမ့ၢ်အနီၢ်ကီၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ထံၣ်လၢညါခီသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဒဲးန့ၣ်ဒီး တၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ်စံးဝဲလၢ, တၢ်ထံၣ်လၢညါခီန့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.

တၢ်ထံၣ်လၢညါခီလၢကစၢ်ခရံၣ်စံးဝဲန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်လီၢ်ကအိၣ်ခံၣ်ခါလၢဘၣ်တၢ်ဟအီၤလၢ, ကစၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အကစၢ်, စီပၤသ့ၣ်တဖၣ်အစီပၤယုၣ်ရှူးခရံၣ်န့ၣ်, ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်လၢဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်တကပၤ, ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အီၤအတၢ်ပာ်ဖျါတမံၤလီၤ.

တၢ်နီၤဖးအိၣ်ခံၣ်ခါလၢကစၢ်ယုၣ်ရှူးကဟတၢ်အလီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, -

- (က) စီမံၤရွဲ - တၢ်ပနီၣ်ဘၣ်ဃးဒီးစီမံၤရွဲန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်လၢပထံၣ်ဘၣ်ဒီးပမဲာ်ချံလၢအမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, နီၢ်ခိအတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢအမ့ၢ်, တချူးယုၣ်ရှူးဟဲလီၤ ဆူဟီၣ်ခိၣ် အခုအခါ, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအတီဒီးကစၢ်ယွၤသ့ၣ် တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤစီဆုံဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
- (ခ) စီအ့ၤလံာ်ယၤ- တၢ်ပနီၣ်ဘၣ်ဃးဒီးစီအ့ၤလံာ်ယၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်လီၢ်တမံၤလၢပထံၣ်ဘၣ်ဒီးပမဲာ်ချံ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဘၣ်ဃးဒီးနီၢ်သးတကပၤအတၢ်ဘၣ်ထွဲန့ၣ်ဒီး, တၢ်ဟတၢ်ပြးဘၣ်ဃးဒီးနီၢ်သး, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖးဒိၣ်တဖုလၢအတီဒီးကစၢ်ခရံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးကစၢ်ခရံၣ်ကတိၤတၢ်ဒီးစီမံၤရွဲဒီးစီအ့ၤလံာ်ယၤအသိး ကစၢ်ခရံၣ်ကတိၤတၢ်

ကစာကတတ်ဒီးပုၤခံၤဖဲလိာ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘီၣ်မ့ၢ်ခံၤခါလၢကစာခရံၣ်ကတၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

(၃) လံာ်လူၤကၢၣ် ၂၃:၄၃

“ဒီးယုၣ်ဂ္ၤစးဘၣ်အိၣ်, ယကစံးဘၣ်န့ၣ်တီၢ်အံၤ ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤနကအိၣ်ဒီးယၤလၢ ပၤရဒံးစူး အပူၤလီၤ.”

လံာ်စီဆံ့ဖိတဆာအံၤ, ဖဲပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်မၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်, Good Friday အခါန့ၣ်, ပသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ဘၣ်အိၣ်လီၤ. ပုၤအာတဂၤဃုကညးတၢ်လၢကစာယုၣ်ဂ္ၤလၢသ့ၣ်ဖျၢၣ်ထူၣ်စုညါအဖီခိၣ်အယိလဲၤထီၣ်ဘၣ်ဆူမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သိၣ်လိတခါန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်တကးပုၤဖဲအနံၤဝဲန့ၣ်တနံၤဃီန့ၣ် လဲၤထီၣ်ဘၣ်ဝဲဆူမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်သိၣ်လိတခါစ့ၢ်ကီးလီၤ.

တၢ်သိၣ်လိတမံၤအံၤ, မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးခါ, ပကကွၢ်ကဒါက့ၤဆူ လံာ်လူၤကၢၣ် ၂၃:၄၂ န့ၣ်တက့ၢ်.

“ဒီးစံးဘၣ်ယုၣ်ဂ္ၤ, ကစာၤ, တုၤနဟဲလၢနဘီနမ့ၢ်အပူၤဒီး, သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤယၤတက့ၢ်.”

ဒ်လံာ်စီဆံ့ဖိတဆာအတၢ်ပာ်ဖျါအသိး, ပုၤအာတဂၤအတၢ်ဃုကညးတၢ်န့ၣ် ပဘၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကတိၤန့ၣ်လီၤ. တမ့ၢ်ဃုတၢ်ဆူ မူခိၣ်ဘီမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်ကစာခရံၣ်အဘီအမ့ၢ်လၢ ဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး ပုၤအာတဂၤကိးယုၣ်ဂ္ၤလၢ “ကစာၤ” န့ၣ်, လၢကိၤလၢဝါအလံာ်စီဆံ့လၢအမ့ၢ် (NIV) န့ၣ်ပာ်ဖျါဝဲဒၣ်, တကိးဝဲလၢ “ကစာၤ” ဘၣ်. ကိးဝဲဒၣ်လၢ “ယုၣ်ဂ္ၤ” န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ် ပုၤအာတဂၤ အဝဲသ့ၣ်ညါဒၣ်ထဲလၢ “ယုၣ်ဂ္ၤ” လီၤ. ကဘၣ်ကိးဝဲလၢ “ကစာၤ” န့ၣ် တသ့ၣ်ညါဘၣ်ဝဲဘၣ်လီၤ.

ကစာယုၣ်ဂ္ၤအပျဲၢ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒၣ်လဲာ်, တဃုတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်မၤတၢ် ဘးဖိ န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဖျိၣ် ရိဖျိၣ်ဝံၤဒီး, သံကွၢ်အိၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ကစာၤ, မ့ၢ်နကဟ့ၣ်လီၤ က့ၤ ဘီမ့ၢ်လၢ အံၣ်စရလး ခဲကနံၣ်အံၤခါ.”

အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ပညိၣ်န့ၣ်ကံၢ်ကျၢၤဒိၣ်မးလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အသးပူၤန့ၣ် အိၣ်ဒၣ်ထဲဟီၣ်ခိၣ်တကပၤဒီးအဝဲသ့ၣ်ခိးကွၢ်လၢဒၣ် ပုၤအံၣ်စရလးဖိအကီၢ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲအကီၢ်န့ၣ် ကမ့ၢ်ခဲကနံၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

လံာ်လူၤကၢၣ် ၂၂:၂၄

“ဒီးမ့ၢ်မတၤမတၤလၢအကျါကဘၣ်တၢ်ပာ်အိၣ်လၢအဒိၣ်ကတၢ်တဂၤဒီး, အဝဲသ့ၣ် ဂ့ၢ်လိာ် ဘီလိာ် အသးစ့ၢ်ကီးလီၤ.”

ဒ်လံာ်စီဆံ့ဖိတဆာအံၤ အတၢ်ပာ်ဖျါအသိး, အပျဲၢ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဘီမ့ၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်မတၤတဂၤကဲထီၣ်ပုၤအဒိၣ်ကတၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အကျါအဂ့ၢ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘီလိာ်အသး အကစာဒၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ကစာယုၣ်ဂ္ၤစ့ၢ်ကီးကဒုးအိၣ်ထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဘီမ့ၢ်န့ၣ်, ကမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်တမံၤဃီလီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဆာကတီၢ်လၢသးစီဆံ့ဘၣ်တၢ်လူၤလီၤကံၢ်လီၤအိၣ်လၢအပျဲၢ်အဘီၣ်ဒီးပုၤတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်ဒၣ်လဲာ်, ဘၣ်ဃးဒီးမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်ဒီးမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ဖဲဘူၣ်ယဲာ်ဆံအမ့ၢ်နံၤဒၣ်လဲာ်

တနင်္ဂနွေတော်တော်တော်. အပျိုအဘိဉ်သုဂ်တဖန်ဒုဂ်လဲာ်တနင်္ဂနွေတော်တော်တော်ဘုးဒီးမူခိဉ်ဘီမုာ်အဂုာ်န့ဉ်, လာပုာ်အာတ
ဂအကီာ်စ့ာ်ကီး, ကစာ်ယုာ်ဂူးန့ဉ်မုာ် “ကစာ်” တဂန့ဉ် ကသ့ဉ်ညါဝဲဒ်လဲာ်.

ပကလဲာ်ကဒီးဆူ လံာ်မးသဲ ၂၇:၄၄ န့ဉ်တက့ာ်.

**“အဂုာ်ဒ်အံာ်, စံးဝဲဒဉ်, ယမုာ်ယုာ်အဖိခွါလီာ်. ဒီးတံာ်ဘျဉ်လာ အဘဉ်ပျာထီယုာ်ဒီးအီလာ ထုဉ်
စုညါ အလီာ်န့ဉ်, ဒုဉ်ဒွဲဉ်အီလာတံာ်တမံာ်ယီန့ဉ်စ့ာ်ကီာ်လီာ်.”**

တံာ်လာအခိဉ်ထံးန့ဉ်, တံာ်ဘျဉ်ခံဂဗလီာ်, ဒုဉ်ဒွဲဉ်ကစာ်ယုာ်ဂူးဒ်သီးသီးလီာ်. လံာ်မံာ်ကူး ၁၅:၃၂ စ့ာ်ကီး
အတံာ်ကွဲးအိဉ်ဒ်န့ဉ်စ့ာ်ကီးလီာ်. ဘဉ်ဆဉ်ဖဲတံာ်ဆာကတီာ်လဲာ်ပူာ်ကွံာ်အခါ, တံာ်ဘျဉ်ခံဂဗအကျါတဂန့ဉ်, ကွံာ်တံာ်
ဒီးအတံာ်ဆိကမိဉ်အိဉ်ထီဉ်ဝဲလာ, ကစာ်ယုာ်ဂူးတဂအံာ်အတံာ်ဒဲးဘးတအိဉ်အဂုာ်န့ဉ်သ့ဉ်ညါဝဲဒီးစံးဘဉ်အသကီး
တဂအဂုာ်န့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်လူာ်ကဉ် ၂၃:၄၀-၄၁ န့ဉ်လီာ်.

**“မုမုာ်အဝဲတဂကတီာ်ဆာတံာ်, ဒီးဒူအလီာ်, ဒီးစံးဝဲဒဉ်, နဘဉ်တံာ်စံဉ်ညီဉ်တမံာ်ယီန့ဉ်ဒီး, နတ
ပျာဘဉ်ယုာ်ဘဉ်ဧါ. ဒီးပဝဲဒဉ်အံာ်ပဘဉ်တံာ်စံဉ်ညီဉ်တီတီလီာ်. အဂုာ်ဒ်အံာ်, ပဘဉ်တံာ်ဖဲ ပဂုာ်ဘဉ်လာ
ပမာတံာ် အယီလီာ်. မုမုာ်အဝဲတဂအံာ်တမာကမဉ်ဘဉ်တံာ်နီတမံာ်ဘဉ်.”**

လာန့ဉ်တကးဘဉ်, ပုာ်အာတဂကထံဉ်ဘဉ်စ့ာ်ကီးတံာ်ကွဲးအသးလာကစာ်ယုာ်ဂူးအခိဉ်ဖီခိဉ်လာအမုာ်,
လံာ်ဒုးနဲဉ်တံာ်ဘဉ်ဘဉ်န့ဉ်လီာ်.

လံာ်လူာ်ကဉ် ၂၃:၃၈

**“ဒီးလံာ်ဒုးနဲဉ်တံာ်, အိဉ်ကွဲးအသးလာဟုးလုဉ်အကျိာ်, ဒီးရီမုာ်အကျိာ်,ဒီးဇုာ်တြါအကျိာ်,
ဘဉ်စဲထီဉ်ဝဲလာအဖိခိဉ်, အအံာ်တဂမုာ်ပုာ်ယုာ်ဒါဖိအစီပလီာ်.”**

ဘဉ်ဘုးဒီးလံာ်ဒုးနဲဉ်တံာ်အဂုာ်န့ဉ် ခဲကနံဉ်အံာ်ပထံဉ်ဘဉ်လာ, သ့ဉ်ဖျာဉ်ထုဉ်စုညါအတံာ်ဂီအပူာ်န့ဉ်ပုာ်
ကွဲးတံာ်တဖန်ကွဲးဝဲလာ, ပုာ်လဲးတုဉ်အကျိာ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်, (INRI) န့ဉ်လီာ်. အခိဉ်ညီန့ဉ်မုာ်ဒဉ် **“ပုာ်ယုာ်ဒါ အစီ
ပလ, ပုာ်နစာရူးဖိယုာ်ဂူး”** န့ဉ်လီာ်.

- I - Isus = ကစာ်ယုာ်ဂူး
- N - Nazarainus = ပုာ်နစာရူးဖိ
- R - Rex = စီပလ
- I - Idurum = ယုာ်ဒါ

လာန့ဉ်တကးဘဉ်, ကစာ်ယုာ်ဂူးဒီးစီပလစီပလံာ်လးကတီာ်လီာ်အသးတံာ်ကတီာ်သ့ဉ်တဖန်န့ဉ်, တံာ်ဘျဉ်
စ့ာ်ကီးကနာ်ဟူဝဲဒီးတံာ်ဆိကမိဉ်ကအိဉ်ထီဉ်လာအခိဉ်န့ဉ်အပူာ်လီာ်. တံာ်ကတီာ်လာကစာ်ခရံဉ်ဒီးစီပလစီပလံာ်လး
ကတီာ်တံာ်အဂုာ်န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်ယီဟဉ် ၁၈:၃၆-၃၇ န့ဉ်လီာ်.

**“ယုာ်ဂူးစံဆာဝဲ, ယဘီယမုာ်တဘဉ်ဘုးဘဉ်ဒီးဟီဉ်ခိဉ်အံာ်ဘဉ်. ယဘီယမုာ်မုာ်ဘဉ်ဘုး ဒီးဟီဉ်
ခိဉ်အံာ်ဒီး, ဒ်သီးယသုတလီလာပုာ်ယုာ်ဒါဖိအစုပူာ်တဂုာ် ဒီး,ယခုယပုာ်ကဒုးတံာ်လီာ်. မုမုာ်ခဲကနံဉ်အံာ်
ယဘီယမုာ်တမုာ်ဘဉ်လာတံာ်ဖဲအံာ်ဘဉ်. မာသးဒ်န့ဉ်ဒီး စီပလံာ်လးစံးဘဉ်အီာ်. မုမုာ်ဒ်န့ဉ်ဒီး နမုာ် စီပလ
တဂဧါ. ယုာ်ဂူးစံးဆာဝဲ, နစံးတံာ်လာယမုာ်စီပလတဂလီာ်. ဒ်သီးယကအုဉ်ယသးလာ တံာ်မုာ်တံာ်တီ
အဂုာ်ဒီး, ယအိဉ်ဖျဉ်, ဒီးယဟဲလီလာဟီဉ်ခိဉ်ချာလံ. ကယံာ်ပုာ်လာအဘဉ်ဘုးဒီး တံာ်မုာ်တံာ်တီန့ဉ်,**

ဒီကန့်ယကလုာ်ကထါလီၤ။”

လာတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်အယိ၊ န့ၣ်တကးဘၣ်၊ ထံၣ်ဘၣ်ကစၢ်ခရံၣ်လာအအိၣ်ဘူးဒီးအီၤဒီးကစၢ်ခရံၣ် အခိၣ်အဖီခိၣ်အတၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်ကထီၣ်လာတၢ်ဘျၣ်တဂၤအဂီၢ်၊ တၢ်ဆိကမိၣ်ဖးဒိၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒီး၊ တၢ်လာ ကစၢ်ခရံၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်ဒၣ်စီၤပၤတဂၤလာအအိၣ်ဒီးအဘီအမ့ၢ်အယိ၊ အဝဲအသးအိၣ်ထီၣ်လာကယုကညးတၢ်ဆူ ကစၢ် ယုၣ်ဂ္ၤန့ၣ်လီၤ။ တၢ်ယုကညးတမံၤအံၤ၊ တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတအိၣ်ဘၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ်လီၤ။

ဘၣ်ဆၣ်၊ ဖဲန့ၣ်အခါလာကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအဂီၢ်အဘီအမ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်လံၤခါ။

တအိၣ်ဒံးဘၣ်န့ၣ်လီၤ။

လာတၢ်န့ၣ်အယိ၊ တၢ်ဘျၣ်တဂၤခိးကွၢ်လၢ်၊ တၢ်အခွဲးအယၢ်လာကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤကဟ့ၣ်အီၤန့ၣ်တုၤခဲကန့ၣ် အံၤလီၤ။ ဖဲန့ၣ်အခါ ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအကစၢ်ဒၣ်ဝဲ၊ လဲၤလီၤဝဲဆူတၢ်လီၤတခါအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ **လံာ် မၤတၢ် ၂:၃၁** န့ၣ်လီၤ။

“အဝဲဒၣ်ထံၣ်ပာ်ဝဲသတးဒီး၊ ကတိၤတၢ်လာ ခရံၣ်အတၢ်ဂဲၤဆာထာ် က့ၤအဂ့ၢ်၊ လာတၢ်တပာ် လီၤတံာ်ဘၣ်အသးလာပျူပူၤဘၣ်၊ ဒီးလာအညၣ်တထံၣ်ဘၣ်တၢ်အုၣ်တၢ်ကျၢ်ဘၣ်လီၤ။”

လာတၢ်န့ၣ်အယိတၢ်ဘျၣ်တၢ်ဂၤစ့ၢ်ကီး တမၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အခွဲးအယၢ်လာအဝဲယုကညးတၢ်ဘၣ်။

မ့ၢ်ဝဲလီၤ။ တချူးလာကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤတဂဲၤဆာထာ်သမူထီၣ်က့ၤအခါအိၣ်ဒၣ်ဝဲလာပျူပူၤ(၃)သီန့ၣ်လီၤ။

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၤလာအဖီခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ပနၢ်ပာ်တ့ၢ်လံၤအယိ၊ ပကလဲၤကဒီးဆူလံာ်စီဆုံဖိအဆာ သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ။ ပကထံၣ်ဘၣ်ပုၤကွဲးလံာ်တဂၤ၊ ဖဲကွဲးလံာ်အခါ၊ တၢ်ကတိၤလာအအဲၣ်ဒီးမၤအိၣ်ကတီၢ် ဝဲန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်သူ (,) “ခီမၣ်”ဖိဒီး၊ ဒ်သိးတၢ်လာအအဲၣ်ဒီးစံးဝဲန့ၣ် ပုၤဖးလံာ်ဖိတဂၤကနၢ်ပာ်တၢ်အဂီၢ်လီၤ။ လာတၢ်အဒိအတံာ်အဂီၢ်၊ ပကပာ်ပျါလံာ်စီဆုံဖိတဆာလာအမ့ၢ်၊ **လံာ်လူၤကၢ် ၂၃:၄၃** န့ၣ်လီၤ။

“ဒီးယုၣ်ဂ္ၤစံးဘၣ်အံၤ၊ ယစံးဘၣ်နုၤတီတီအံၤ၊ ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤနကအိၣ်ဒီးယၤလာပၤရဒံးစူး အပူၤ လီၤ။”

“And Jesus said into him, verity I say unto thee,

Today shall thou be with me in paradise”

ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤစံးကတိၤတၢ်ဒီးစံးဝဲဒၣ် **“ယစံးဘၣ်နုၤတီတီအံၤ၊ ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤ”** န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ကတိၤလာ အကၢ်အကျၢ်လီၤ။ ဒီးယုၣ်ဂ္ၤအုၣ်ခိၣ်အသးလာ **“နကအိၣ်ဒီးယၤလာ ပၤရဒံးစူးအပူၤလီၤ။”** န့ၣ်လီၤ။ (၂ကရံၣ်သူး ၁၂:၄ ကစၢ်ယုၤအဘီအမ့ၢ်)

တၢ်လာပုၤကွဲးလံာ်အခါ တၢ်ကတိၤတမံၤဒီးတမံၤအဘျၢ်စၢၤပုၤဟ် (,) “ခီမၣ်” န့ၣ် တၢ်ကတိၤအခီပညီ ဆီတလဲကွံာ်အသးသ့န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။ ပဘၣ်ဆိကမိၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုံဖဲဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤသီအခါပုၤကွဲး လံာ်တၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်တသုဝဲ (,) ခီမၣ် (.) ဖူစတီးသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်။

တၢ်အဒိအတဲာ် (၁)

"Verily I Say unto Thee, Today"

“ယစံးဘၣ်န့ၣ်တီၢ်အံၤ, ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤ”

လံာ်စီဆုံဖိတဆာအခီပညီန့ၣ်, ကမ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ဘျုးတဂၤ, ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤကအိၣ်ဝဲလၢ ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကီးတၢ်တဖၣ်န့ၣ် တဘၣ်မၤအသးဘၣ်. ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်, ခဲကနံၣ်အံၤတုၤလၢအနံၣ် (၂၀၀၀)ဒၣ်လဲာ် ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်တအိၣ်ထီၣ်ဒံးဘၣ်.

တၢ်ဒိတၢ်တဲာ် (၂)

Verily I Say unto Thee Today, Shall Thou be.....

ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤ ယစံးဘၣ်န့ၣ်တီၢ်အံၤ, နကအိၣ်ဒီးယၤ.....တၢ်လၢ (,) (ခီမ့ၢ်) တခါပမ့ၢ်ပာ်အီၤဒ်အဖီခိၣ် အသိးန့ၣ်, တၢ်ကတိၤတခါအံၤအခီပညီကကဲထီၣ်ဆူ, တၢ်ဘျုးတဂၤမၤန့ၢ်တၢ်အုၣ်ခိၣ်အသးလၢကစၢ်ခရံၣ်အအိၣ်ဖဲ, ခဲမ့ၢ်ဆါန့ၣ်လီၤ. တမ့ၢ်ဘၣ်လၢ ကစၢ်ခရံၣ်ကအိၣ်ဒီးအီၤလၢပၤရဒ်စူးခဲမ့ၢ်ဆါအံၤန့ၣ်ဘၣ်.

ဒ်သိးတၢ်ကတိၤတခါအံၤကအိၣ်ဖျါအကီၢ်, ပကဟ့ၣ်တၢ်ဒိတၢ်တဲာ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

(၁) Kill him not, spare him.
မၤသံအီၤတဂ့ၤ, သးကညီပျဲပူၤဖျဲးကွံာ်အီၤတက့ၢ်.

(၂) Kill him, not spare him.
မၤသံအီၤ, သးကညီပျဲပူၤဖျဲးကွံာ်အီၤတဂ့ၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, တၢ်လၢ(,) ခီမ့ၢ်တမံၤအံၤ, ပကွဲးလံာ်အခါပမ့ၢ်ပာ်အီၤအလီၢ်အသိးန့ၣ် ကဲထီၣ်တၢ်အခီပညီခံခါလၢ, တလီၤပလိာ်အသးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပူၤကွံာ်ယၤဖျိၣ်န့ၣ်တဖၣ် ယၤဖျိၣ်န့ၣ်အခါ, တၢ်လၢလံာ်စီဆုံတဘျုးအံၤ, တဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ, အဆၢဒိၣ်, အဆၢဖိန့ၣ်ပူၤကွံာ်အနံၣ် ၇၀၀ဒီး ၈၀၀ အတီၢ်ပူၤတုၤလီၤမးကဲထီၣ်အသးလီၤ.

* ဖဲခရံၣ်န့ၣ် AD 1236 တုၤလီၤအခါ Cardinal Hugo အစီၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢအဆၢဒိၣ်, အဆၢဖိလီၤ.

* လၢ Rabbi Nathan အယိ, လံာ်စီဆုံသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်နီၤဖးအီၤဆူ အဆၢဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, ဖဲ AD 1555 တုၤလီၤအခါ, ပုၤစဲကျဲးတၢ်ဖိလၢအမ့ၢ် Stevens န့ၣ်မၤန့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်သါဒီးရၤလီၤဝဲလီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ တၢ်ဘျုးတဂၤစ့ၢ်ကီးအိၣ်ဒၣ်လၢတၢ်သံအပူၤတုၤခဲကနံၣ်အံၤလီၤ. ဖဲကစၢ်ခရံၣ်ကဟဲက့ၤလီၤဆူဟီၣ်ခိၣ်ခံစုတစုအဆၢကတီၢ်န့ၣ်ဒ်သိးပုၤအါဂၤဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအခါန့ၣ်အဝဲစ့ၢ်ကီးဒ်ကစၢ်ခရံၣ်အုၣ်ခိၣ်အီၤအသိးအဝဲဒၣ်စ့ၢ်ကီးကဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤဒီးကမၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဒ်ကစၢ်ခရံၣ်စံးပာ်ဝဲအသိးလီၤ. ပကဆိကမိၣ်ကဒါက့ၤ, ဖဲကစၢ်ခရံၣ်တဆူးကွံာ်ဒံးအသးအခါ, တၢ်ဘျုးတဂၤအံၤ အတၢ်ကတိၤန့ၣ်တက့ၢ်.

**မ့ၢ်ဝဲလီၤ. မ့ၢ်တန့ၤလၢ ကစၢ်ခရံၣ်အဘီအမ့ၢ်
ကအိၣ်ထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ခါန့ၣ် ပကသ့ၣ်နီၣ်စ့ၢ်ကီး
တၢ်ဘျုးတဂၤအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.**

(၄) သွေးစာလနံ ၅:၂၃၊

ဒီးတၢ်ဃုတၢ်ဖိးအကစၢ်ဒၣ်ဝဲန့ၣ်၊ မံအမၤစီဆုံသုလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်၊ ဒီးမံတၢ်အံးက့ၤကွၢ် က့ၤသုဒီဂၤညါ၊ ဒ်သိးသုသး၊ ဒီးသုသးသမူ၊ ဒီးသုနီၢ်ခိခဲလၢာ်ကအိၣ်လၢ တၢ်ပာ်တၢ်ကမၣ် အလီၢ် တအိၣ်ဘၣ်၊ ဖဲပကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်ဟဲက့ၤန့ၣ်တက့ၢ်။

လံာ်စီဆုံအဆၢဖိပာ်ဖျါတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးပုၤကညီတဂၤအံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီးအသး၊ သးသမူဒီးနီၢ်ခိန့ၣ်လီၤ။ လံာ် စီဆုံဖိတဆၢအံၤအဲၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုလၢအမ့ၢ်သးစာလနံအတၢ်ဖျါအပူၤ တၢ်အိၣ်ဖျါဖိသ့ၣ်တဖုဂၤစုၣ် ဂၤစုၣ်န့ၣ်လီၤ။ ပုၤတၢ်အိၣ်ဖျါဖိသ့ၣ်တဖုခဲလၢာ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုအသိးန့ၣ်လီၤ။ ပကထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးဖဲ သး စာလနံ ဘးဝ အတၢ်ကွဲးအသိးလီၤ။

“စီပီလူး၊ ဒီးစီမံလၢ၊ ဒီးစီတံၤမသး၊ စံးဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါလၢသးစာလနံ၊ လၢဟံၤယွၤဒီး ယုၣ်ဂူး ခရံၣ်အပူၤန့ၣ်၊ မံတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျါ၊ ဒီးတၢ်ဃုတၢ်ဖိးလၢပဟံၤယွၤဒီးကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်န့ၣ် ဘၣ်သု တက့ၢ်။”

တၢ်ကွဲးတမံအံၤတမ့ၢ်ဘၣ်ထဲနီၢ်တဂၤစုၣ်စုၣ်ဘၣ်။ အဲၣ်ဒီးပာ်ဖျါဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုလီၤ။ ဘၣ်မနုၤအဃိ လဲၣ်န့ၣ် သးစာလနံအတၢ်အိၣ်ဖျါဖိအိၣ်အါမးဒီး၊ မ့ၢ်ကိးဝဲထဲသၢဂၤအမံၤန့ၣ်ဒီးပဘၣ်သ့ၣ်ညါ၊ ပုၤသၢဂၤအံၤမ့ၢ် ဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုလီၤန့ၣ်လီၤ။

ပမ့ၢ်ပာ်ပသးလၢအဝဲသ့ၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤတဂၤစုၣ်စုၣ်န့ၣ်၊ ပကဘၣ်ကွဲးက့ၤလံာ်စီဆုံဒ်အဖိလၢာ်အသိးလီၤ။

“... You whole **spirits and souls and bodies** be preserved...”

“သုသးသ့ၣ်တဖု၊ ဒီးသုသးသမူသ့ၣ်တဖု၊ ဒီးသုနီၢ်ခိသ့ၣ်တဖုခဲလၢာ်” န့ၣ်လီၤ။

ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကွဲးအသးန့ၣ် တမ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဘၣ်။

တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုလၢ အိၣ်ဒီးပုၤတၢ်အိၣ်ဖျါဖိအါဂၤန့ၣ် ကကဲထီၣ်၊ နီၢ်တဂၤဃီ၊ ဒီးသးတဖျါန့ၣ်ဃီဒီးတၢ်မ့ၢ် လၢတမံဃီဒ်လဲၣ်။

ပကကွၢ်ဖဲ **အုးဖုးစူး ၄:၄** န့ၣ်လီၤ။

“နီၢ်တဂၤဃီ၊ ဒီးသးတဖျါန့ၣ်ဃီ၊ ဒ်တၢ်ကိးက့ၤသုလၢတၢ်မ့ၢ်လၢတမံဃီလၢသုတၢ်ကိးအပူၤ အ သိးန့ၣ်လီၤ။”

(One Spirit – သးတဖျါန့ၣ်ဃီ)

မ့ၢ်ဝဲလီၤ။ တၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ် အိၣ်ဝဲဒၣ် နီၢ်တဂၤဃီ၊ ဒီးသးတဖျါန့ၣ်ဃီလီၤ။ ပကလဲၤကဒီးဆူ **လံာ်မၤတၢ် ၄:၃၂** န့ၣ်လီၤ။

“ဒီးပုၤကီၢ်မ့ၢ်လၢ အစ့ၢ်က့ၤတဖုန့ၣ်၊ အိၣ်ဒီးအသ့ၣ်တဖျါန့ၣ်ဃီအသးတဖျါန့ၣ်ဃီ၊ ဒီးတစံးဘၣ် လၢ အစုၣ်လီၢ်အခီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်အတၢ်ဒၣ်ဝဲနီၢ်တဂၤဘၣ်။ မ့ၢ်မ့ၢ်အတၢ်ခဲလၢာ်န့ၣ် ပာ်ဃုာ်ဝဲတပူၤဃီလီၤ။”

(One Soul – အသ့ၣ်တဖျါန့ၣ်ဃီအသးတဖျါန့ၣ်ဃီ)

တၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် သးတဖျါန့ၣ်ဃီ၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသိး နီၢ်ခိတခါလၢအိၣ်ဒီးသးသမူန့ၣ်လီၤ။ မ့ၢ်ဝဲလီၤ။ စီပီလူးကွဲးလံာ်ဆူ ပုၤသးစာလနံအတၢ်အိၣ်ဖျါအခါ၊ ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အိၣ်ဖျါအဝဲစံးကတိၤတၢ်လၢ၊ တၢ်နာ်အိၣ် လၢအသးပူၤသ့ၣ်တဖုလီၤ။

လာတာနဲ့အပေါ် ဘဉ်းဘီးဒီးလံာ်စီဆုံအတံာ်ကွဲးလာအမုာ်
သးသမူန့ဉ် သံဝဲအဂုာ်န့ဉ် ဘဉ်းဘီးဒီးအီ
လာလံာ်စီဆုံအလီာ်လံာ်ဒီးအသီသ့ဉ်တဖဉ်အပူန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်းလီာ်.

(၅) လံာ်စံးထီဉ်ပတြာ် ၁၀၃:၁-၂

ယသးဧာ, စံးထီဉ်ပတြာ်ယွာ်တက့ဉ်, ဒီးကယံာ်တံာ်အိဉ်လာယပူဧာ, စံးထီဉ်ပတြာ်အမံး စီဆုံ
န့ဉ်တက့ဉ်. ယသးဧာ, စံးထီဉ်ပတြာ်ယွာ်တက့ဉ်, ဒီးအတံာ်မာဂုာ်တဖဉ်န့ဉ် မံးနသုတသးပုာ်နီဉ် နီတမံး
တဂုာ်.

လံာ်စီဆုံအဆာဖိတဆာအံး ဘဉ်းဘီးဒီးအီလာတာ်ထုကဖဉ်အပူဒီးပုာ်သုအီအါဂလီာ်. လံာ်စီဆုံဖိအဝဲ
အံးမာအသးဒ်ပုာ်ကညီအပူန့ဉ် သးသမူအိဉ်ဘဉ်ဆဉ်, ပုာ်ကညီတကတမုာ်ဘဉ်သးသမူန့ဉ်လီာ်. လံာ်စီဆုံဖိအဆာ
တခါအံးမုာ်ဒဉ်ဘဉ်းဘီးဒီးတံာ်သ့ဉ်ဝံဉ်သးဆာအတံာ်သးဝံဉ်ဒီး, ပုာ်သးဝံဉ်တံာ်ဖိတဂ, စံးလီာ်ဒဉ်အကစာ်ဒဉ်ဝဲအဂုာ်
လီာ်. ပကထံဉ်ဘဉ်ကဒီးဖဲ လံာ်စံးထီဉ်ပတြာ် ၁၃၉:၁၄ န့ဉ်လီာ်.

“တံာ်တုလီာ်ယအိဉ်ဒီးပျံးတံာ်အလီာ်, ဒီးကမာကမဉ်တံာ်အလီာ်လီာ်. မာသးဒ်န့ဉ်ဒီး ယကစံး
ထီဉ်ပတြာ်န့ဉ်လီာ် နတံာ်မာတဖဉ်လီာ်လးဝဲန့ဉ်ယသ့ဉ်ညါသပုာ်ပုာ်လီာ်.”

မုာ်ဝဲလီာ်. တံာ်ကွဲးအသးလာအမုာ် “ယသးဧာ” န့ဉ်မုာ်ဒဉ် “စီဒေဝံး” အနီဉ်ကစာ်ဒဉ်ဝဲ, အတံာ်စံးလီာ်
အသး ဒီးကွဲးဝဲဒ်အတံာ်ကတီာ်အသးလီာ်. လံာ်စံးထီဉ်ပတြာ် ၁၀၃:၁,၂ စုာ်ကီးဒ်န့ဉ်အသးလီာ်.

(၆) လံာ်လူကဉ် ၂:၃၅

ဒီးနးတဘုဉ်ကဆဲးပျီနသးဒဉ်နဲစုာ်ကီးလီာ်.

(Own Soul = နသးဒဉ်နဲ)

လံာ်စီဆုံအဆာဖိတဆာအံးမုာ်ဒဉ်, စီစူမုးကတီာ်တံာ်လာဝဲအကျိဉ်ဒီးစံးဘဉ်နီဉ်မာရံလီာ်. ဖိခွါတကမာ
န့ဉ်တံာ်ဖိဉ်တံာ်ယာ်ဒီးတံာ်ကီတံာ်ခဲန့ဉ်လာမိာ်တကအကီကမာအသးဒ်နးတဘုဉ်ဆဲးပျီအသးန့ဉ်လီာ်န့ဉ် စီစူမုး အ
တံာ်စံးသ့ဉ်တဖဉ်လီာ်.

လာတာ်န့ဉ်အပေါ်, သးသမူန့ဉ်မုာ်ဒဉ်, နီခိဒီးအသးအတံာ်စာ်ဖိဉ်တခါဒီးကဲထီဉ်တံာ်ဘဉ်တုလာအိဉ်ဒီးအ
သးန့ဉ်လီာ်.

ဘဉ်းဘီးဒီးသးသမူလာအသံအဂုာ်သ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ် လံာ်စီဆုံအတံာ်ဘဉ်ထွဲသ့ဉ်တဖဉ်တမံးဒီးတမံးထီသဒါ
လီာ်အသးန့ဉ်, ပကထံဉ်ကဒီးဖဲလံာ်လူကဉ် ၁၆:၁၉-၃၁ န့ဉ်လီာ်. ဘဉ်းဘီးဒီးလံာ်စီဆုံအဆာဖိသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်
ပကထံဉ်ဘဉ်.

မုာ်ဝဲလီာ်. လံာ်စီဆုံအဆာဖိသ့ဉ်တဖဉ်စံးဘဉ်ပုာ်လာ ပုာ်ထူးပုာ်တီာ်တကဒီးပုာ်ဖိဉ်ဖိယာ်ဖိစီလါစရူးလာ
အမုာ်ပုာ်ခဲအဂုာ်န့ဉ်လီာ်. ဖဲအဝဲသ့ဉ်ခဲကသံဝဲအခါအဝဲသ့ဉ်အသးသမူန့ဉ်လဲလီာ်ဆူလရဉ်တကဒီးပုာ်ဖိဉ်ဖိတက
လဲထီဉ်ဆူမူခိဉ်ဘီမုာ်အဂုာ်န့ဉ်လီာ်. အဝဲသ့ဉ်အိဉ်ဒီးအသးသမူစုာ်ကီးလီာ်န့ဉ်မုာ်ဒဉ်တံာ်ဆိကမိဉ်တမံးလီာ်.

ဘဉ်းဘီးဒီးတံာ်ဂုာ်အံး ပကထံဉ်ဘဉ်လာ သးသမူ (၃) န့ဉ်လီာ်.

အမုာ်